
Dohriali nás posledné 
letné lúče a jeseň už uka-
zuje svoju moc. Čoraz viac 
chladných, sychravých dní, 
viac lístia v povetrí a na 
zemi ako na stromoch, krat-
šie dni a dlhšie večery. To 
všetko sprevádzané akousi 
nostalgiou, ktorá sa nám 
vkráda do domovov a na-
šich myšlienok. Chcela by 
nás ovládnuť, ale nedovoľ-
me jej to. Známy slovenský 
herec Emil Horváth raz 

povedal: „Človek by mal 
aspoň raz za rok navštíviť 
nemocnicu, blázninec ale-
bo cintorín. Tam pochopí, 
že keď nie je ani na jed-
nom z týchto miest, aké má 
šťastie a aký je život krásny“. 
Často hundreme, hneváme 
sa a ani si neuvedomujeme, 
že v porovnaní s niekým 
iným môžu byť naše prob-
lémy doslova prechádzkou 
ružovou záhradou. Neza-
budnime preto myslieť po-

zitívne, nielen kvôli sebe, ale 
aj kvôli ostatným. Veď to, čo 
dávaš, zaseješ, to aj zožneš, 
taký je zákon karmy. Daruj 
preto úsmev vždy keď mô-
žeš, aby ti ho niekto mohol 
opätovať, šír dobrú náladu, 
aby tvoja spoločnosť bola 
pre iných darom a nie utr-
pením. Niekedy možno chce 
od nás život len trošku viac 
skromnosti... Nech nám to 
v ťažkých časoch pripomí-
na ako našim predkom hoci 

jednoduché, ale pravdivé 
slovenské príslovie: Kto má 
zdravie, pokoj, chleba, ten 
má všetko, čo mu treba. 

Z redakcie Vám praje-
me veľa farebných, vese-
lých jesenných dní a neskôr 
pekných zimných večerov 
v teple domova a v kruhu 
najbližších.

TEXT a FOTO:  
Martina Ševčíková

GBEĽANSKÉ NOVINY
O ŽIVOTE V OBCI GBEĽANY – ROK 2022, ROČNÍK 9.

MODERNIZUJEME,  
ZVEĽAĎUJEME
investície a práce  

v našej obci 

viac na str. 4

DoM sociáLnYcH 
sLUŽieb

niekoľkoročná výstavba 
Ukončená. oD bUDúceHo roka 

v preváDzke. viac na str. 6

ROZHOVOR
aj krabica 

na pizzU  
MôŽe bYť „eko“ 

viac na str. 22 

DeŇ otcov  
aLebo  

„súťaŽ vo varení gULášU“  
MaL veľký úspecH 

viac na str. 11
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Vážení občania,

máme za sebou 4 nároč-
né roky, počas ktorých sme 
čelili mnohým výzvam. Pre-
šli sme obdobím pandémie, 
za hranicami máme po-
kračujúci vojenský konflikt 
a dochádza aj ku zdražova-
niu energií, potravín a slu-
žieb.

Boli to aj 4 roky zodpo-
vednosti, ktoré vláda pre-
sunula na samosprávu. 
Rozhodnutia o otvorení/
zatvorení škôl, zriadení 
a činnosti Miestnych od-
berových miest (MOM), 

sprísnenie environmen-
tálnych zákonov a ich im-
plementácia. Popri tom 
naša obec pokračovala vo 
výstavbe domu sociálnych 
služieb pre našich občanov. 
Kríza nám komplikovala 
výstavbu kvôli nedostatku 
materiálu a rýchlym ná-
rastom cien. Objavovali sa 
problémy, ktoré bolo po-
trebné neustále riešiť.

Nezabudol som na svo-
je priority, ktoré som sľú-
bil občanom pred voľ-
bami. Zapájal som sa do 
eurofondových výziev, 

z ktorých sa mi podarilo 
získať financie na materi-
álne vybavenie učební zá-
kladnej školy (134 000 €), 
rekonštrukciu školského 
klubu detí na materskú 
školu (133 000 €), vybudo-
vanie detského ihriska pri 
základnej škole (34 000 €), 
rekonštrukciu multifunkč-
ného ihriska (28 000 €) 
a zavlažovanie futbalové-
ho ihriska (10 000 €). Po-
dieľal som sa aj na oprave 
požiarnej zbrojnice, rekon-
štrukcii námestia pred kos-
tolom, výmene nákladného 
výťahu v školskej jedálni, 
úprave Gbeľanského poto-
ka (v rámci protipovodňo-
vých opatrení), výmene 
kanalizácie a lapača tukov 
v školskej jedálni a v súčas-
nosti pracujem na rozšírení 
vodovodného potrubia na 
ulici Kaštieľna. Za veľký 
úspech považujem získa-
nie pozemkov pri základ-
nej škole a obecnom úrade 
na list vlastníctva obce zo 
Slovenského pozemkového 
fondu, od ktorého vybaviť 
pozemok do vlastníctva je 
v súčasnej dobe veľký prob-
lém, pretože je nutné získať 
a doložiť preukázateľné do-
kumenty z minulosti.

Aj naďalej boli všetky 
projekty realizované trans-
parentne. Faktúry a zmlu-
vy od roku 2011 nájdete 
na stránke obce. Verejné 
obstarávania boli prekon-
trolované Úradom verej-
ného obstarávania od roku 
2013. Na základe žiadosti 
poslanca obecného úradu 

sa konala kontrola fasád 
a zateplenia Domu sociál-
nych služieb firmou Cemix.  
Obdržal som písomné sta-
novisko, v ktorom spomí-
naná firma konštatuje, že 
vykonané práce sú v súlade 
s normami STN 73 2901. 

Každý človek vo funkcii, 
či už starostu alebo poslan-
ca, za sebou zanechá sto-
pu. Občania sú tí, ktorí po 
4 rokoch zhodnotia prácu 
a činnosť svojich zástup-
cov. Počas tohto volebné-
ho obdobia ma prekvapila 
spolupráca niektorých na-
šich poslancov s develope-
rom, ktorý im vypracoval 
návrh uznesenia na zruše-
nie stavebnej uzávery, za 
ktorý následne hlasovali. 
To by znamenalo okam-
žitú výstavbu ďalších 150 
rodinných domov na území 
Hrby. Blížia sa komunálne 
voľby, a preto by mali obča-
nia zvážiť, či takýto kandi-
dáti sú schopní svojou od-
bornosťou a vystupovaním 
reprezentovať obec a či im 
skutočne záleží na záujme 
občanov alebo uprednost-
ňujú svoje súkromné alebo 
podnikateľské záujmy. 

Na záver by som sa chcel 
poďakovať všetkým ľuďom, 
ktorí sa počas uplynulých 
rokov aktívne zapájali do ži-
vota obce, mnohokrát dob-
rovoľne pomáhali a prispeli 
tak svojou činnosťou k roz-
voju a fungovaniu obce. 

Ing. Jozef Martinček 
starosta obce
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voľbY Do orgánov saMosprávY obcí,  
voľbY Do orgánov saMosprávnYcH krajov

Predseda Národnej rady Slovenskej republiky rozhodnutím č. 209/2022 Z. z. vyhlásil voľby do orgánov samosprávy 
obcí a voľby do orgánov samosprávnych krajov a určil deň ich konania na sobotu 29. októbra 2022.

Voľby sa konajú od 07:00 do 20:00.
Zoznamy kandidátov pre voľby do Obecného zastupiteľstva v Gbelanoch a starostu obce Gbeľany:

ZOZNAM ZAREGISTROVANÝCH KANDIDÁTOV pre voľby do zastupiteľstva ŽSK podľa volebných obvodov a pre 
voľby predsedu ŽSK k sú uverejnené na internetovej stránke obce www.gbelany.eu

vitajte MeDzi naMi 
(oD 01.11.2021 – 
31.08.2022)
Kescö Michael
Sovičová Júlia
Mydlová Rebeka Viktória
Hőcher Karol
Salátová Aneta
Čepela František

Lehotská Nela
Klimik Denis
Štepánek Teo
Zicho Sebastián
Palagy Daniel
Pituková Adela.
Ďuríčková Dária
Ondák Adrián
Al Kassiri Alan

Darmo Oliver
Kultanová Sandra

opUstiLi nás  
(oD 01.11.2021-
31.08.2022)
Milo Miroslav
Šišová Viera
Janíčková Agnesa 

Martinčeková Helena
Tichá Mária
Ondrušová Melánia
Vajda Štefan
Mravcová Žofia 
Zaťko Vladimír
Kováč Miroslav
Cesnek Benedikt
Bohatá Ivana

spoLočenská rUbrika

Ž i v o t  v  o b c i
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Každoročne zrealizuje-
me v našej obci niekoľko 
projektov či menších prác, 
ktorými sa posúvame stá-
le vpred, modernizujeme, 
zveľaďujeme a vytvárame 
stále kvalitnejšie a lepšie 
podmienky pre fungovanie 
a každodenný život v našej 
obci. Rok ešte nie je na kon-
ci a môžeme zhodnotiť, že 
aj tento je z hľadiska usku-
točnených prác úspešný 
a za doterajšie obdobie sa 
podarilo uskutočniť nasle-
dovné:

Flipchart – interaktív-
ny displej najvyššej kvality 
v MŠ – trieda predškolákov 
bola na začiatku tohto roka 
doplnená o nové modernej-
šie technológie a zariadenia, 
ktoré majú skvalitňovať vy-

účbu detí v MŠ. Z príspevku 
z ministerstva školstva bol 
zakúpený nový interaktívny, 
dotykový, veľkoformátový 
displej – interaktívna tabuľa 
a ďalšie zariadenia: počítač, 
rádio, tlačiareň a reproduk-
tor. 

Osadenie dopadovej plo-
chy na detskom ihrisku 
- v minulom roku bola na 
ihrisku na ulici M.R. Štefáni-
ka vysadená tráva, ktorá sa 
žiaľ neujala. Preto zo strany 
našich občanov bolo čoraz 
viac dotazov, aby sa vyrie-
šila dopadová plocha iným 
spôsobom. Najvhodnejším 
riešením okrem iného aj 
z hľadiska bezpečnosti bolo 
osadenie gumených dielcov 
a vytvorenie umelej dopa-
dovej plochy.

Rekonštrukcia multi-
funkčného ihriska v areáli 
základnej školy – multi-
funkčné ihrisko bolo vybu-
dované v rámci Mikropro-
jektu „Posilňujeme trvalé 
väzby medzi obyvateľmi“ 
realizovaného z prostried-
kov Európskeho fondu re-

gionálneho rozvoja v rám-
ci Programu cezhraničnej 
spolupráce Poľsko (obec 
Stryszawa) – Slovenská re-
publika ešte v roku 2013. 
Počas deviatich rokov bolo 
intenzívne využívané, vply-
vom čoho došlo aj k jeho 
postupnému opotrebeniu. 

MoDernizUjeMe, zveľaĎUjeMe

Interaktívna tabula MŠ

Ihrisko na ulici M.R. Štefánika - nová dopadová plocha

Rekonštrukcia multifunkčného ihriska v areáli ZŠ

Nové ihrisko v areáli ZŠ

Detské ihrisko v areáli ZŠ

r o z v o j  o b c e
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Preto bola v tomto roku ne-
vyhnutná jeho rekonštruk-
cia. Tá spočívala vo výmene 
mantinelov, osadení hliníko-
vého profilovaného madla 
a ochrannej siete, oplote-
ní ihriska galvanizovanými 
stĺpikmi a nasvietení ihris-
ka pomocou led svietidiel. 
Podstatnú časť z financií 
na rekonštrukciu vo výške 
28 000€ obec získala zapo-
jením sa do eurofondovej 
výzvy cez MAS Terchovská 
dolina. 

Rekonštrukcia strechy 
požiarnej zbrojnice – v mi-
nulom roku musela byť 
predĺžená garážová časť 

požiarnej zbrojnice, aby tu 
bolo možné parkovať nové 
požiarne vozidlo. S tým však 
vznikla aj potreba zrekon-
štruovať rovnú časť strechy 
ponad garáž. 

Osadenie lapača tukov, 
nový nákladný výťah pre 
školskú jedáleň, rekonštruk-
cia osvetlenia v telocvični 
ZŠ – obec ako zriaďovateľ 
musí riešiť aj potreby mo-
dernizácií a opráv v základ-
nej škole. V tomto roku bolo 
prioritou vyriešiť havarijný 
stav kanalizácie v budove 
školskej jedálne, ktorá sa 
často upchávala aj z dôvodu 
nefunkčnosti lapača tukov 

a na jej prečistenie sa mu-
seli využívať služby externej 
firmy, čo však bolo stále len 
dočasným riešením. Preto 
bolo nutné osadiť nový la-
pač tukov, ktorý zachytáva 
mastnotu vyprodukova-
nú v školskej jedálni pred 
vstupom do kanalizácie. 
Pôvodný bol z roku 1968 
a už  nespĺňal súčasné nor-
my. Taktiež bol zakúpený 
a osadený nový nákladný 
výťah. V marci tohto roku 
sa tiež uskutočnila rekon-
štrukcia elektrických roz-
vodov a rozvádzača s osvet-
lením v telocvični ZŠ, kedy 
boli pôvodné svietidlá na-
hradené 14 kruhovými led 
svietidlami. Cieľom bolo 
dosiahnuť lepšiu intenzitu 
a kvalitu osvetlenia, rovnako 
ako úspora prevádzkových 
nákladov, čo má význam 
najmä v tomto období prud-
kého nárastu cien energií.

Oprava poškodenej stre-
chy na telocvični ZŠ – žiaľ 
prírodné živly a počasie sú 
nevyspytateľné. Počas silné-
ho vetra spadol na telocvič-
ňu ZŠ strom a poškodil tak 
strechu. Túto situáciu bolo 
nutné okamžite vyriešiť 
a strechu zrekonštruovať.

Výstavba nového detské-

ho ihriska v areáli základnej 
školy – v jeseni sa začala aj 
realizácia tohto projektu. 
Ihrisko má slúžiť všetkým 
deťom a v čase prevádzky 
ZŠ a MŠ najmä predškolá-
kom navštevujúcich triedu 
v budove školskej jedál-
ne. Výstavba bola pôvodne 
uhradená z vlastných zdro-
jov, ale vďaka zapojeniu sa 
obce do projektu financo-
vaného z eurofondov budú 
tieto peňažné prostriedky 
obci kompenzované.

Aj menšie práce realizova-
né miestnymi organizáciami 
a spolkami prispievajú ku 
skrášleniu a zveľaďovaniu 
našej obce. Členovia miest-
neho DHZ v tomto roku 
urobili nový náter histo-
rického hasičského voza 
umiestneného pri obecnom 
úrade a v lete tiež zorgani-
zovali brigádu, počas kto-
rej vyčistili miestny potok. 
Rovnako ďalšie spolky MS 
JDS a MS SČK uskutočnili 
v tomto roku brigády zame-
rané na vyčistenie a skrášle-
nie rôznych priestorov v na-
šej obci.

TEXT: Martina Ševčíková 
FOTO: archív obce

Rekonštrukcia strechy požiarnej zbrojnice

Nákladný výťah v ZŠ Nové osvetlenie v telocvični

r o z v o j  o b c e
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V posledných rokoch mô-
žeme nielen vo svete, ale aj 
v našej obci sledovať trend, 
keď pribúdajú dôchodcovia, 
ktorí sa dožívajú pomer-
ne vysokého veku. Na jed-
nej strane nás tento vývoj 
teší, na druhej sú však dnes 
podmienky fungovania spo-
ločnosti nastavené tak, že 
ak starší zostanú odkázaní 
na pomoc ostatných, nemá 
a často sa ani nemôže o nich 
rodina či blízki postarať. Naj-
bližší, teda ich deti vzhľadom 
na predlžujúci sa nástup do 
dôchodku musia dlho pra-
covať a to ešte aj v čase, keď 
by rodičia ich opateru už po-
trebovali. Je to smutná, žiaľ, 
nevyvrátiteľná realita tejto 
doby. Práve z tejto ústred-
nej idey – potreby riešiť sta-

rostlivosť o seniorov sa začal 
v roku 2018 odvíjať nový prí-
beh v našej obci – výstavba 
Domu sociálnych služieb.

Obec Gbeľany niekoľ-
ko rokov dozadu využívala 
služby domova sociálnych 
služieb vo Varíne. Narasta-
júci počet starších ľudí od-
kázaných na pomoc iných 
a nedostačujúce kapacity 
v susednom Varíne nás núti-
li hľadať nové spôsoby rieše-
nia, ako sa postarať o našich 
starších a na opateru odká-
zaných občanov. Vznikla tak 
myšlienka výstavby domova 
sociálnych služieb, pričom 
po niekoľkomesačnom ná-
ročnom procese priprav, 
projektovej dokumentácie, 
stavebného povolenia, verej-
ného obstarávania a ďalšej 

nevyhnutnej administratívy 
sa konečne v roku 2019 za-
čala výstavba budovy DSS 
v areáli bývalej pošty. 

Veľkým pozitívom je, že 
celú investíciu sa podarilo 
vykryť z vlastných zdrojov, 
teda obec sa kvôli nej ne-
musela zadlžovať. Poslúžila 
na ňu niekoľkoročná úspo-
ra prostriedkov rezervného 
fondu a tiež financie získané 
z poplatku za rozvoj, vďaka 
ktorému sa nám obyvateľom 
obce aspoň čiastočne vy-
kompenzujú negatívne dô-
sledky výstavby v priemysel-
ných zónach v katastri obce.

Autorom projektovej do-
kumentácie je Ing. arch. Igor 
Klein, ktorý sa v nej snažil čo 
najefektívnejšie využiť po-
merne obmedzujúci priestor 
určený na výstavbu a ktorý 
počas celej realizácie vyko-
nával na stavbe architekto-
nický dozor. Práce na výstav-
be prebiehali od roku 2019 
a boli ukončené v máji tohto 
roku. Počas letných mesiacov 
sa riešilo interiérové vyba-
venie zariadenia, kolaudácia 
a registrácia zariadenia ne-
vyhnutná na získanie finanč-
ného príspevku zo štátu na 

poskytovanie sociálnej služ-
by v zariadeniach podmiene-
ných odkázanosťou. Pre účel 
registrácie bolo potrebné 
vytvoriť vhodný názov zaria-
denia a tak po vzájomnej do-
hode bol obecným zastupi-
teľstvom schválený oficiálny 
názov zariadenia: Zariadenie 
pre seniorov a denný stacio-
nár sv. Barborky. 

Ako už zo samotného 
názvu vyplýva, zariadenie 
bude poskytovať celoročnú 
pobytovú sociálnu službu na 
neurčitý čas s maximálnou 
kapacitou 28 ľudí a tiež am-
bulantnú sociálnu službu na 
určitý čas počas pracovných 
dní v dennom stacionári 
s kapacitou pre 6 ľudí. Celý 
objekt je rozdelený do troch 
podlaží, medzi ktorými je 
okrem schodiska zabezpe-
čený presun pomocou osob-
no-nákladného výťahu so 
samoobsluhou. Na prízemí 
sa bude okrem technických 
a prevádzkových miestností 
nachádzať pošta, recepcia, 
jedáleň a v zadnej časti 9 
izieb z toho 4 jednolôžko-
vé a 5 dvojlôžkových. Na 
prvom poschodí bude tiež 
fyzioterapeutická miest-

DoM sociáLnYcH sLUŽieb
niekoľkoročná výstavba Ukončená. oD bUDúceHo roka v preváDzke.

r o z v o j  o b c e
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nosť či spoločenská a náv-
števná miestnosť, kúpeľňa 
pre imobilných a ďalších 9 
izieb v rovnakom zložení 
ako na prízemí. V najvyššej 
časti budovy na druhom 
poschodí je zriadená kapln-
ka a kancelárske priestory. 
Vonkajší areál má slúžiť pre 
voľnočasové aktivity a re-
lax klientov, je tu osadený 
altánok a niekoľko lavičiek 
doplnené výsadbou kvetín 
a drevín dotvárajúcich prí-
jemnú atmosféru záhrady.

Informácie o druhu a for-
me poskytovaných služieb, 
postupoch a podmienkach 
pri poskytovaní služieb, 
spôsobe financovania, spô-
sobe platenia úhrady za 
poskytované služby a iné sú 
uvedené vo VZN č. 26/2022 
o podmienkach poskytova-
nia sociálnej služby v za-
riadení sociálnych služieb 

„Zariadenie pre seniorov 
sv. Barborky “ - zariadenie 
pre seniorov a denný sta-
cionár Gbeľany. VZN bolo 
schválené obecným zastu-
piteľstvom a je zverejnené 
na webovej stránke obce  
www.gbelany.eu v časti 
ZVEREJŇOVANIE – VZN. 

Fyzická osoba, ktorá má 
na základe vlastného výbe-
ru záujem o poskytovanie 
sociálnej služby v zariadení 
pre seniorov alebo v den-
nom stacionári, musí podať 
v zmysle § 8, ods. 7 zákona 
o sociálnych službách pí-
somnú Žiadosť o zabezpe-
čenie poskytovania sociálnej 
služby a Žiadosť o uzatvore-
nia zmluvy o poskytovaní so-
ciálnej služby v zmysle úda-
jov uvedených v § 74, ods. 
3 zákona o sociálnych služ-
bách. Vzory žiadostí a ďalšie 
potrebné informácie sú zve-

rejnené na webovej strán-
ke obce: www.gbelany.eu 
v časti ORGANIZÁCIE - 
Dom sociálnych služieb. 

Otvorenie Zariadenie pre 
seniorov a denný stacionár 
sv. Barborky si bude vyža-
dovať aj nové pracovné sily. 
Štatutárnym orgánom ZPS 
a DS je starosta obce, ktorý 
je oprávnený konať v mene 
ZPS A DS vo všetkých ve-
ciach v plnom rozsahu, na-
koľko ZPS a DS boli zriadené 
ako stredisko bez právnej 
subjektivity, napojený svoji-
mi príjmami a výdavkami na 
rozpočet zriaďovateľa, teda 
Obec Gbeľany s vlastným 
rozpočtom. Na zabezpečenie 
prevádzky ZPS s celoročnou 
pôsobnosťou je predpoklad 
potreby 20 zamestnancov. 
V nepretržitej prevádzke 
bude pracovať 10 opatrova-
teliek, v jednozmennej pre-

vádzke riaditeľ zariadenia, 
sociálny pracovník, 2 zdra-
votné sestry a jedna vedúca 
sestra, ergoterapeut-pracov-
ný terapeut a v dvojzemnnej 
prevádzke 4 upratovačky. 
Pracovné ponuky po začatí 
výberového konania budú 
v dostatočnom časovom 
predstihu zverejnené na we-
bovej stránky obce či vyhlá-
sené v miestnom rozhlase.

Víziou výstavby Domova 
sociálnych služieb bolo vy-
tvoriť pre našich starších 
a slabších obyvateľov, kto-
rí potrebujú našu opateru 
a pomoc miesto, kde budú 
môcť dôstojne prežívať sta-
robu. Veríme, že práve reali-
záciou tohto náročného pro-
jektu sa nám podarí v našej 
obci túto víziu napĺňať.

TEXT A FOTO:  
Martina Ševčíková

r o z v o j  o b c e
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Na začiatku roka nám zima 
pripravila celkom slušné sne-
hové podmienky. Mohla sa 
tak vyhlásiť už po niekoľký-
krát internetová súťaž s ná-
zvom „Najkrajšia snehová 
socha alebo snehuliak“. Deti 
spolu so svojimi rodičmi za-
pojením sa do súťaže spojili 
pobyt na čerstvom vzduchu 
a zábavu v snehu s možnos-
ťou vyhrať pekné ceny. 

Rovnako sa v tomto roku 
na konci januára na Hajaso-
vom vŕšku uskutočnila už 
známa akcia Gbeľanský biat-
lon, kde si prítomní zmera-
li sily v bežeckom lyžovaní 
a tiež v streľbe. Tento ročník 
okrem súťažiacich do hôr 
prilákal aj niekoľko divákov.

Hoci zima nie je mnohými 
z nás obľúbeným ročným 

obdobím, u nás v obci vie-
me aj jej čaro využiť na zre-
alizovanie pekných akcií.

TEXT: Martina Ševčíková 
FOTO: archív obce

ziMná náLaDa

Ž i v o t  v  o b c i
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Už naši predkovia si vy-
tvárali určité zvyky, ktoré 
sa každoročne opakovali 
a postupom času sa z nich 
stávali tradície. Žiaľ, mno-
hé z nich už naša generácia 
nepozná a čoraz viac sa ich 
vytráca z našich životov. 
O to viac teší, ak si aspoň 
niektoré z nich v našej obci 
pripomíname. V tomto roku 
sme nezabudli na tradície 

spojené s veľkou nocou. 9. 
apríla zorganizovala kul-
túrna komisia v spolupráci 
s obcou v kultúrnom dome 
akciu s názvom Veľkonočné 
tvorivé dielne s pekným veľ-
konočným programom ako 
pletenie korbáčov či maľo-
vanie vajíčok, ktoré k tomu-
to obdobiu neodmysliteľne 
patria. Skupina dobrovoľ-
níkov tiež dala veľkonočný 

„šat“ námestiu pred kosto-
lom a skrášlila tieto priesto-
ry netradičným spôsobom. 

Taktiež členovia miest-
neho DHZ nezabudli ani 
v tomto roku na tradíciu 
stavania a váľania májov, 
ktoré sprevádzala hra a spev 
miestnych heligonkárov.

TEXT: Martina Ševčíková 
FOTO: archív obce

na traDície sMe nezabUDLi ani v toMto rokU

Ž i v o t  v  o b c i
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Ďakujem. Tak jednoduché 
slovo a predsa sa niekedy 
tak ťažko derie z úst. V upo-
náhľanej dobe ho akosi za-
búdame používať, odkladá-
me ho na neskôr a potom 
by sme ho chceli vysloviť, 
ale možno je už neskoro, 
možno nie je komu... Využi-
me preto každú príležitosť, 
ku ktorej nielen toto slovo, 
ale aj iný prejav vďaky patrí. 
O tom je každoročne aj dru-
há májová nedeľa. O jed-
nom veľkom ĎAKUJEM pre 
naše mamy a staré mamy. 
Veď kto si ho zaslúži viac, 
ak nie oni. A to nielen jeden 
deň v roku, na Deň matiek.

Mama je tá, ktorej obeta 
nemá hraníc. Hoc nie je pre 
ňu vždy ľahké nosiť niekoľ-
ko kíl navyše dlhých deväť 
mesiacov, nestráca úsmev 
z tváre a teší sa na malého 
človiečika. Aj po bolestivom 
príchode dieťaťa na svet ho 
víta rozžiarenými očami. 
Prebdené noci a ťažké dni, 
keď si chorý, ju tiež nedo-
kážu zlomiť. Hoc ju doma 
často čakajú koše plné bie-
lizne, rozhádzaná detská 
izba a kopec iných povin-
ností, vracia sa tam s rados-
ťou a robí dom domovom. 

Odpustí ti pubertálne nála-
dy a prebdené noci, kým sa 
ty zabávaš do ráno niekde 
s priateľmi. Vypočuje, poľu-
tuje, keď sa ti nedarí. A keď 
ťa niekto sklame, ona ti po-
núkne svoje plece, na kto-
rom sa môžeš vyplakať, hoc 
si ju už dlho predtým nebol 
navštíviť. Celý svet ťa môže 
zradiť, ale jediný človek, kto-
rý ťa nezradí, je tvoja mama. 
Pre mamu budeš vždy nie-
kým, o koho sa bude starať, 
dokiaľ bude vládať, navždy 
budeš jej malým-veľkým 
dieťaťom. Za to všetko a mi-
lión ďalších dôvodov mame 
patrí veľké ĎAKUJEM.

V našej obci sme na naše 
mamy a staré mamy ani ten-
to rok nezabudli a pripravili 
sme pre nich príjemné po-
poludnie so spevákom Ľu-
dovítom Kašubom. Veríme, 
že to pre nich nebol v ten-
to deň jediný prejav vďaky, 
ktorý sa im dostal. Drahé 
mamy, staré mamy, vďaka 
na tisíckráááát...

TEXT: Martina Ševčíková 
FOTO: archív obce

Odpusť mi, maminka, prosím,
keď sa ráno náhliš a ja zlostím.

Keď neskoro prichádzaš do práce, 
kvôli ránu, keď sa do kože nespracem.

Cestou do škôlky sa motkám,
inokedy ako šaško hopkám.
Keď chystáš dom pre hostí,

a ja vystrájam hlúposti.
Keď potrebujú Tvoje oči vidieť harmóniu,

a ja vyrábam pre maličkosť hystériu.
Keď v obchode moje srdce neunesie,
že tú hračku si domov neodnesiem.

Keď ma plač premôže v ľútosti,
lebo to neviem predýchať v tichosti.

Mami,
rastiem, vydrž prosím!
Pozri, aký vek si nosím!
Učím sa – a to od Teba,

chcem byť Tvojím šťastím z neba. 
Nie čertík, akým ma vidíš, 

pozri ináč mňa uvidíš.
Tvoju lásku vysnívanú,

vymodlenú, vydrankanú.
Neplač, mami,

ľúbime sa,
nehnevaj sa, objímme sa.
Takto spolu všetko dáme,

celý život na to máme!

Autor: Zuzana Kubašáková
Zdroj: eduworld.sk

poĎakovanie našiM MaMáM

Ž i v o t  v  o b c i
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Už dávno si ľudia osvo-
jili oslavovať deň matiek 
a pripomínať si ho naprí-
klad peknou kytičkou pre 
svoje mamy a staré mamy. 
V posledných rokoch však 
nezabúdame ani na mužov 
a deň otcov sa tiež postupne 
stáva peknou tradíciou. Ten 
každý rok pripadá na tretiu 
júnovú nedeľu. V našej obci 
sa už niekoľko rokov zhru-
ba v tomto čase koná akcia 
práve z príležitosti dňa ot-
cov. Motív tej tohtoročnej sa 
niesol v duchu toho, čo práve 
s chlapmi často spájame a čo 
majú takmer všetci muži 
radi - dobré jedlo, konkrétne 
kotlíkový guláš. Nebolo teda 
prekvapením, že hneď po 
vyhlásení súťaže vo varení 
gulášu sa našli medzi miest-
nymi chlapmi hneď viace-
rí odvážlivci, ktorí vytvorili 
niekoľko tímov pripravených 
uvariť, každý podľa svojho 
gusta, „najlepší gulášik“. Aby 
tímy boli pestrejšie a bolo 
im veselšie, doplnili ich aj 
o dámy, ktoré zohrávali naj-
mä úlohu pomocníčok. Pek-
né letné počasie akcii prialo 
a s postupujúcim časom 
a prichádzajúcim poludním 
bolo aj pri kotlíkoch horúco.  
Po približne troch hodinách 
prác už mali všetci „hotovo“ 

a čakali na vyjadrenie poro-
ty, ktorý z „výtvorov“ bude 
ten naj. Komisia posudzova-
la guláše z viacerých hľadísk 
a nakoniec rozhodla, že víťa-
zom sa stali dva tímy: prvý 
zložený z našich miestnych 
dobrovoľných hasičov. (mož-
no aj preto, že v tíme nemali 
ženu, ktorá by sa im do va-
renia miešala :-D), druhý 
v zložení pán farár a členovia 
reprezentujúci gbeľanskú 
charitu. Ostatní výhru navo-
nok uznali s výrazom na tvá-
ri: „Nie je dôležité vyhrať, ale 
zúčastniť sa.“ (aj keď každý 
si v duchu isto ťažko pripúš-
ťal, že práve jeho nepora-
ziteľný guláš mohol niekto 
prekonať :-).

Cieľom tejto akcie však 
nebola len oslava dňa otcov, 
ale rodiny ako takej. Preto 
okrem gulášu, ktorý bol až 
moc „jedlý“, keďže sa roz-
dal do poslednej misky, boli 
pripravené aj ďalšie aktivity 
pre všetkých členov rodiny. 
Pre najmenších nafukovacie 
atrakcie s vodou, v ktorých 
sa mohli v horúcom počasí 
schladiť či maľovanie na tvár, 
pre väčších súťaž v streľbe zo 
vzduchovky. Keďže ženy ne-
mali až takú príležitosť uká-
zať svoje kuchárske umenie 
pri guláši, dostali inú a mohli 

si s chlapmi zmerať sily vo 
futbalovom zápase. Tí ich 
radi (možno aj z obavy pred 
zle nasmerovanými ženský-
mi strelami a samozrejme 
tiež zo všetkej úcty k ženám) 
nechávali vyhrávať. Obe po-
hlavia sa pri tom výborne 
zabavili. Vďaka sponzorom 
sa tiež podarilo vyzbierať ne-
jaké vecné ceny do tomboly 
a mnohí z prítomných sa tak 
mohli tešiť z pekných výhier.

Určite to bol príjemne strá-
vený deň plný zábavy nielen 
pre otcov, ale aj pre celé ro-
diny, čo dokazovala aj bohatá 
účasť a dobrá nálada prítom-
ných. Veríme, že to bol len 
prvý a nie posledný ročník 
a na budúci rok si podobnú 
akciu opäť, možno ešte vo 
väčšom počte, zopakujeme. 

TEXT: Martina Ševčíková 
FOTO: archív obce

„cHLapský DeŇ“ aLebo „súťaŽ vo varení gULášU“

Ž i v o t  v  o b c i
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Každé dieťa je výnimoč-
né, niečím iné, odlišné. 
Ľudia sa často „inakosti“ 
boja, desí ich a snažia sa ju 
potláčať, hoci nemusí byť 
zlá.. Žiaľ, nie každé die-
ťa má okolie, ktoré ho vie 
v jeho výnimočnosti oceniť 
a podporiť. Uponáhľaná 
doba často spôsobuje, že 

máme menej času na seba 
samých, na svoje rodiny, na 
svoje deti a možno si to ne-
radi pripúšťame... O to viac 
je im preto v týchto časoch 
potrebné pripomínať ich 
výnimočnosť, dôležitosť 
malého človeka pre veľký 
svet. Niekedy na to, aby 
sme im to dokázali, stačia 

aj úplné maličkosti. V bás-
ni od Alojza Čobeja sa píše: 
„Čo všetko deťom k šťastiu 
treba? Slnko a modrý 
kúsok neba, piesok a v izbe 
s hračkami dva veľké bozky 
od mamy. Čo všetko deťom 
k šťastiu stačí? Hrozien-
ko sladké na koláči a den-
ne jedna hodinka v náručí 

svojho ocinka“. Veď nieke-
dy z najmenších drobností 
zostávajú deťom najväčšie 
a najkrajšie spomienky na 
detstvo.

A preto sme ani my v na-
šej obci tento rok nezabud-
li na sviatok všetkých detí. 
Komisia kultúry v spolu-

DeŇ, ktorý patriL DeťoM

„nikDY neporovnávajte vaše Dieťa s ostatnýMi DeťMi. neDá sa porovnávať sLnko s MesiacoM.  
kaŽDý Žiari vteDY, keĎ je jeHo čas.“
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práci s obcou pripravila  
4. júna pre naše deti pek-
ný program plný zábavy, 
na ktorý budú radi spomí-
nať. Najskôr detské nôžky 
a rúčky rozhýbala cimba-
lová skupina Fidlikanti, aby 
takto rozcvičení mohli zdo-
lať disciplíny v rôznych sú-
ťažiach. Nechýbal ani futbal 
či členovia miestneho DHZ, 
ktorí očarili malých hasičov. 
K tomu ešte občerstvenie 
pre hladné brušká, balóny 

s héliom a drobné darčeky. 
To všetko vyčarilo deťom 
úsmev na tvári a rozžiarilo 
očká. 

Veríme, že aj týmto spô-
sobom sme dali deťom naja-
vo, že my dospelí na nich 
ani popri všedných povin-
nostiach nezabúdame a sú 
pre nás to najdôležitejšie, 
čo máme. Veď ako sa hovo-
rí, deti sú naša budúcnosť 
a aká bude, záleží veľmi aj 
od nás a od toho, ako novú 

generáciu našich detí for-
mujeme. 

TEXT: Martina Ševčíková 
FOTO: archív obce
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Bol 20ty august, takmer 
vrchol leta, keď sa ako kaž-
dý rok približne o tomto 
čase konali v areáli kul-
túrneho domu obecné 
slávnosti. Kultúrna komi-
sia v spolupráci s obcou 
a mnohými dobrovoľníkmi 
vrátane členov miestnych 
spolkov všetko pripravili 
tak, aby sa dlho plánované 

podujatie mohlo uskutoč-
niť za všetkých okolností. 
A tak ani zatiahnutá oblo-
ha a mrholenie neboli pre-
kážkou. 

O 14tej hodine, keď sa 
areál kultúrneho domu za-
čal plniť prichádzajúcimi 
ľuďmi, zahájili tohtoročné 
oslavy rockoví chlapci zo 
študentskej skupiny Excel-

laers. Divoké tóny ich hu-
dobných nástrojov a spev 
vlastných, ale aj celosve-
tovo známych rockových 
piesní bolo počuť širo-
ko-ďaleko. 

Nasledujúce vystúpenie 
bolo úplne na inú nôtu. 
Skupina miestnych dám 
tancujúcich na pódiu 
v štýle country ukázala, že 

aj vzájomným stretávaním 
sa pri nacvičovaní tancov 
možno spojiť príjemné 
s užitočným, byť v spoloč-
nosti a zároveň sa hýbať, 
čo má prínos pre ľudské 
telo aj myseľ. 

„Pri kostole sedávala, 
rada by sa vydávala, ku-
kulienka kuku...“ niesli sa 
tóny piesne v podaní na-

obecné osLavY po „coviDovej“ paUze

Ž i v o t  v  o b c i
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šich najmenších Byliniek. 
Tancujúce a vyspevujúce 
detičky vyobliekané v kro-
joch a sprevádzané harmo-
nikou divákom predviedli 
dojímavé vystúpenie, kto-
ré s úsilím nacvičovali, aby 
potešili nielen svojich ro-
dičov. 

Nadišla 15ta hodina a na 
pódiu stáli členovia slo-
venskej reggae skupiny Po-
lemic. Skupina teší spoloč-

nosť svojimi piesňami už 
od roku 1988. Preto keď 
začali hrať, takmer celé 
publikum sa začalo hýbať 
a pospevovať si hity známe 
z rádií. Ich vystúpenie roz-
tancovalo nielen mladých 
a ako vďaku za dobrú ná-
ladu, ktorú so sebou pri-
niesli, z pódia odchádzali 
s veľkým potleskom. 

Ten si rovnako vyslúžili 
aj členovia skupiny Nebes-

ká muzika z neďalekej Ter-
chovej. Ich tvorba je veľmi 
špecifická, prelína sa v nej 
domáca tradičná terchov-
ská muzika s modernými 
hudobnými štýlmi a tak 
dokážu divákovi podať 
iný, modernejší pohľad na 
dávne balady o láske, zboj-
níkoch či iných mýtických 
motívoch spod vrchu Roz-
sutec. 

 Program ďalej spestrili 

aj naši miestni Gbelianski 
heligonkári, ktorí sa pra-
videlne stretávajú a stále 
rozširujú svoj repertoár 
o ďalšie ľudové piesne, 
ktoré nám mali možnosť 
aj tento rok predviesť. 

A tento poznáte? V tom-
to duchu sa nieslo vystú-
penie známej skupiny 
Drišľak, ktorá do Gbelian 
pricestovala až z východ-
ného Slovenska. Na našom 

Ž i v o t  v  o b c i
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hudobnom trhu nie je 
žiadnou novinkou, hoci už 
nemá svoje pôvodné zlože-
nie, v akom vznikla v roku 
1988. Slovo drišľak mno-
hým nič nehovorí, hoci 
označuje vec, ktorú máme 
asi všetci doma – sitko na 
rezance napr. v tvare hrn-
ca s uškami. „Cez tie ušká 
vie Drišľak počúvať a cez 
dierky pustí von všetko, 
čo v hrnci nemá zostať“ 
vyjadril sa v jednom roz-

hovore člen skupiny k jej 
názvu. Takže aj ich vy-
stúpenia bývajú úsmevné 
a odľahčené vtipom ako 
symbolicky naznačuje ná-
zov skupiny.

Program ukončili členo-
via dolnokubínskej skupi-
ny Shock band s mnohými 
cover verziami hitov sve-
tovej pop-rockovej scény, 
ktorými divákov preniesli 
do 70-tych, 80-tych či 90-
tych rokov.

Časové medzery pri prí-
prave jednotlivých účin-
kujúcich vypĺňal vystúpe-
niami kúzelník Talostan, 
ktorý tiež bavil deti rôz-
nymi atrakciami. Tí, ktorí 
sa po programe chceli ešte 
ďalej zabávať, si mohli za-
tancovať do skorých ran-
ných hodín na oldies party.

Tohtoročný program 
bol rozmanitý a veríme, 
že každý z prítomných, či 
už mladý alebo starší, si 

v ňom našiel aspoň nie-
čo, čo ho potešilo či po-
bavilo. Slušná účasť bola 
dôkazom toho, že ani po 
„dvojročných covidových 
prázdninách“ sme sa ne-
zabudli baviť a usmievať 
sa. Veď bez toho by život 
nebol životom.

TEXT:  
Martina Ševčíková 
FOTO: archív obce

Ž i v o t  v  o b c i
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Už sa stalo históriou náš-
ho Spolku červeného kríža 
v Gbeľanoch, že každoroč-
ne v júli chodíme na liečivé 
rastliny na naše gbeľanské 
lúky. Zber liečivých rastlín 
vždy ukončíme opekačkou 
a posedením pri ohníku 
a zdravej vode v Kamennej.

Taktiež musím podo-
tknúť, že vždy sa podelí-
me s liečivými rastlinami 
s našimi staršími členmi 
i občanmi, ktorí nás o to 
požiadajú.

Čo nás k tomu motivuje, 
aby sme túto aktivitu nevy-
nechali? No predsa zdravé 
liečenie sa liečivými rastli-
nami, nakoľko je to jeden 
z najstarších a najprirodze-
nejších spôsobov liečenia. 

Ľudia si začínajú uvedo-
movať, že nie vždy je nutné 
siahať po syntetických lie-
koch, ale že si častokrát ve-
dia pomôcť aj sami úpravou 
životosprávy a používaním 
byliniek. Ich liečebné účin-
ky sú uznávané aj pharma 
priemyslom. Preto sa stále 

robia výskumy a extrakty 
z rastlín sa používajú v lie-
koch.

My sme sa zamerali na 
zber nasledovných lieči-
vých rastlín:

Materina dúška: 

Ak by ste mali mať doma 
aspoň jednu bylinku, potom 
materinu dúšku. Patrí k ši-
rokospektrálnym liečivám 
a uplatníme ju celoročne. Je 
to hlavne bylinka pre zdra-
vé dýchanie. Na jar naprí-
klad pri únave a nespavosti, 
v lete pri modrinách a na 
jeseň pri astme a kŕčoch, 
v zime pri prechladnutí 
a podráždení, melanchólií. 
Materinu dúšku či tymiá-
nok je rozhodne dobré mať 
v zásobe.

Repík lekársky: 

patrí medzi naše najbež-
nejšie a najpoužívanejšie 
bylinky. Vďaka všetkým 
účinným látkam obsiah-
nutým v repíku lekárskom 

možno jeho pôsobenie pre-
hľadne zhrnúť nasledovne.

Repík lekársky má:

• protizápalové účinky

• sťahujúce– vhodné 
najmä pri hojení ťažkých 
a mokvajúcich rán, pod-
porujú zrážanie bielko-
vín a znižujú prekrvenie 
a sekréciu

• antibakteriálne účinky

• protivírusové účinky

• účinky proti hubám

• dezinfekčné účinky

• znižuje horúčku

• pôsobí močopudne

• zastavuje krvácanie

• účinky pri ochrane pe-
čeňových buniek, vďaka 
antioxidačnej aktivite, teda 
mierne detoxikačné účinky

• odporuje chuť do jedla

• znižuje krvný cukor

• rozpúšťa žlčové a iné 
kamene 

Zemežlč: 

Účinky a pôsobenie Ze-

mežlče na organizmus sú 
široké. Najviac sa využíva 
na zlepšenie tráviacich a vy-
lučovacích procesov, veľmi 
často sa užíva aj na podporu 
močových ciest. Pomáha aj 
na nechutenstvo, upravuje 
stolicu a je výborným prí-
rodným prostriedkom proti 
črevným parazitom a na pá-
lenie záhy.

Najčastejším spôsobom 
využitia Zemežlče je čaj. 
Rastlinu stačí nechať lúhovať 
8 až 10 minút v 2,5 dcl vria-
cej vody a potom vypiť. Po-
dobne sa robí aj odvar a zá-
par, ten si môžete aj osladiť. 

Prajem všetkým obča-
nom príjemné posedenie 
pri šálke chutného a zdra-
vého bylinkového čaju. 
Buďte zdraví.

TEXT: Viera Hrivová – 
predsedníčka MS SČK 

v Gbeľanoch

FOTO: archív MS SČK 
v Gbeľanoch

Liečivé rastLinY a icH význaM pre organizMUs

M i e s t n e  o r g a n i z á c i e
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Čarovné leto plné zába-
vy a oddychu pomaly končí 
svoje kraľovanie. Na trón za-
sadne farebná jeseň a s ňou 
nové, nepoznané obdobie 
v živote našich detí. Malí 
škôlkari sa nám od 5.sep-
tembra stali plnohodnotný-
mi školákmi.

Najkrajšie, čo si môžeme 
so sebou vziať kamkoľvek, sú 
spomienky. Materská škola 
Gbeľany sa postarala o to, aby 
aj školskom roku 2021/2022 
o ne nebola núdza.

V období prebúdzajúcej 
sa jari sa naši predškoláci 
zúčastnili plaveckého vý-
cviku v priestoroch Hotela 
Chateau Gbeľany. Počas jed-
notlivých hodín sa deti čo-
raz viac približovali k profe-
sionálnym plavcom. Pohľad 
na radosť z vody, prítom-

nosti kamarátov a rovnako 
aj odhodlanie učiť sa nové 
veci bol úžasný. Odmenou 
za zvládnutie plaveckej ak-
cie nezostala len krásna 
spomienka, ale aj „cenný“ 
kov v podobe medaily.

Predškoláci sa počas celé-
ho školského roka usilovne 
pripravovali na nástup do 
ZŠ. Aby mali lepšiu predsta-
vu o tom, ako bude vyzerať 
ozajstná školská vyučovacia 

hodina, navštívili deti 3. a 4. 
triedy materskej školy v me-
siaci jún svojich kamarátov 
prváčikov. Pani učiteľky 
spoločne so svojimi žiakmi 
predviedli, čo všetko sa dá 
za jeden školský rok naučiť 
a dokázať. Nielen, že nás 
očarili ich čitateľské schop-
nosti, zároveň nás ubezpe-
čili, že s počtami je zába-

va. Niet pochýb o tom, že 
navštevovať školu sa oplatí. 
Deti odchádzali z návštevy 
prváčikov nadšení a odhod-
laní v septembri v plnom 
nasadení zasadnúť do škol-
ských lavíc. Pani učiteľkám 
patrí obrovská vďaka za ich 
prácu a rovnako aj my veľmi 
pekne ďakujeme za príjem-
ný zážitok.

zákLaDná škoLa, 
na ktorú MôŽeMe 

bYť HrDí

Inštitút pre ekonomické 
a sociálne reformy INEKO 
aj tento rok vyhodnocoval 
vzdelávacie inštitúcie na 
Slovensku. Pri analýze sa 
zohľadňujú viaceré kritériá 
ako celonárodné a medzi-
národné testovania žiakov, 
zapájanie sa škôl do rôz-
nych typov súťaží, olym- 
piád a projektových činnos-
tí. Naša základná škola sa 
v školskom roku 2020/2021 
v rámci škôl Žilinského kraja 
umiestnila na krásnom 
9.mieste a dosiahla celkové 
hodnotenie 7,6, čo znamená 
škola s výbornými výsled-
kami žiakov. Medzi prvými 
10timi tak bola jedinou tzv. 
„dedinskou“ školou popri 
mestských školách z rôz-
nych okresov. V porovnaní 
s predchádzajúcim dvoma 
školskými rokmi, kedy bola 
až na 25. a 22. mieste je to 
veľký posun a poukazuje to 
na rastúcu kvalitu vzdelá-
vania, ktoré sa v našej zák-
ladnej škole žiakom dostá-
va a tiež samotných žiakov, 
ktoré našu školu navštevujú.

TEXT: Martina Ševčíková

Dni pLné zábavY v Mš gbeľanY

š k o L s t v o
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Mesiac júl sa často spája 
s dovolenkami. Nácvik vy-
užitia leteckej dopravy deti 
– predškoláci čiastočne ab-
solvovali pri návšteve letiska 
v Dolnom Hričove. Výletom 
sa z nás stali plnohodnotní 
cestovatelia v oblakoch. Deti 
sa oboznámili s procesom 
na letisku, kontrolou batoži-

ny, priestormi leteckej drá-
hy. Mali možnosť vyskúšať 
si špeciálnu výstroj v prípa-
de potrebného zásahu hasi-
čov. Odmenou pre ne bolo 
posedenie v lietadle, v kto-
rom sa niektorí vypracovali 
priamo na miesto pilota.

Prajeme si, aby obdobie 
strávené v materskej škole 

bolo pre našich predškolá-
kov, teraz už pravých ško-
lákov krásnym albumom 
spomienok, ktoré budú sú-
časťou celého ich života.

TEXT:  
Kolektív MŠ Gbeľany

FOTO:  
archív MŠ Gbeľany

š k o L s t v o
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Do roku 2022 sme vstu-
povali s nádejou, že naša 
činnosť v ZO JDS už nebude 
obmedzovaná prísnymi pro-
tipandemickými opatrenia-
mi. Opatrenia sa našťastie 
uvoľnili a tak sme mohli za-
čať plniť úlohy, ktoré sme si 
vytýčili na výročnej členskej 
schôdzi v marci.

V marci skončilo prácu 
vo výbore 8 členiek: p.Mi-
čeková, p. Martinčeková, 
p. Repáňová, p.Rečková, p. 
Szabadosová, p. Ďugelová, 
p.Vnuková, p.Roubalová. 
Aj touto cestou by som im 
chcela poďakovať za ich dl-
horočnú prácu vo výbore 
a uistiť ich, že nový výbor 
bude aj naďalej pokračovať 
v práci k spokojnosti všet-
kých členov.

Činnosť sme začali už 
tradične 11.4.2022 brigádou 
pri úprave okolia pred kos-
tolom. Brigády sa zúčastnilo 
16 členov.

Dňa 18.5.2022 sa 32 čle-
nov zúčastnilo celodenného 
výletu do Nitry, kde sme si 
prezreli Nitriansky hrad, 
centrum mesta a prešli sme 
aj Nitriansku kalváriu. Na 
záver sme navštívili termál-

ne kúpalisko v Poľnom Ke-
sove, kde sme si po nároč-
nom dni oddýchli. Počasie 
nám prialo a o dobrú nála-
du v autobuse sa postaral 
p.Jankov, ktorý nám sprí-
jemňoval cestu hrou na he-
ligónke, a tak sme sa v dob-
rej nálade a pohode vrátili 
domov.

Dňa 15.6.2022 navštívilo 
kúpele Lúčky 19 členov. Plán 
výletu nám síce narušilo 
meškanie vlaku, ale nepoka-
zilo nám to výbornú náladu. 
Dopriali sme si spoločný 
obed, kúpanie aj posedenie 
pri kávičke a pivku.

Tento rok sme zmeni-
li vychádzku do Kamennej 

spojenú s opekačkou na 
posedenie v prírode, aby sa 
ho mohli zúčastniť viacerí 
členovia. Priestor nám po-
skytli na posedenie manže-
lia Mravcoví, za čo im veľmi 
pekne ďakujeme. V príjem-
nom prostredí a v družnej 
debate sa na posedení zú-
častnilo 40 členov.

V júni sa 9 členov zapojilo 
do projektu pre seniorov na 
prácu s tabletom. Úspešne 
absolvovali školenie a získali 
tablet.

Nezabúdame ani na rege-
neráciu členov a sme radi, 
že kúpeľno-liečebné pouka-
zy využili 3 členovia. Verím, 
že pobyt v kúpeľoch Číž 

a Trenčianskych Tepliciach 
prispeje k zlepšeniu ich 
zdravotného stavu.

Do programu Obecných 
slávností sa zapojilo i 6 
členiek ZO JDS zo skupiny 
Marlenky.

Teší nás, že sa nám darí 
plniť plánované úlohy a ve-
rím, že ešte zrealizujeme aj 
vychádzku na hrad Strečno, 
brigádu i posedenia. Tieto 
akcie sme mohli uskutočniť 
i vďaka spolupráci a podpo-
re Obecného úradu na čele 
s p. starostom Ing. Jozefom 
Martinčekom.. Za podporu 
aj touto cestou ďakujeme.

Uskutočnené akcie do-
kazujú, že aj seniori vedia 

ešte zmysluplne využívať 
voľný čas, nájsť si čas pre 
priateľov, tešiť sa zo života 
a zabúdať tak na problémy, 
ktoré život prináša.

TEXT: Soňa Trizuliaková, 
predseda ZO JDS

FOTO: archív JDS

činnosť zo jDs v gbeľanocH
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Ako ten čas letí. Tento 
školský rok už začíname 
deviaty rok činnosti eRka 
v Gbeľanoch. Zažili sme 
spolu veľa zábavy a vyrástlo 
s nami veľa detí. Uplynulý 
rok, aj keď bol ešte pozna-
čený pandemickými opat-
reniami, sme toho spoločne 
veľa zažili.

Začali sme nezvyčajne 
zbierkou: „Krabička pre se-

niorov“. Podarilo sa nám vy-
zbierať 30 krabičiek, ktoré 
smerovali seniorom do DSS.

Dňa 11.12.2021 sme mali 
vo farskom kostole vysiela-
ciu sv. omšu pre koledníkov 
Dobrej noviny. 

Koledovali sme 26.12.2021. 
Ohlasovali sme zvesť o na-
rodení Ježiška po domoch. 
Síce sme mohli byť pre pan-
demické opatrenia len pod 

oblokmi, ale o to srdečnejšie 
sme to prežívali. Podarilo sa 
nám vyzbierať 809 €, ktoré 
sme poslali na účet Dobrej 
noviny. Z týchto financií sa 
realizujú rozvojové projekty 
v Afrike. 

Neostali sme chladný-
mi ani dianím na Ukrajine. 
V mesiaci február sme sa 
dvakrát stretli pri Misijnom 
kríži, kde sme sa spoločne 
pomodlili modlitbu sv. ru-
ženca za mier.

V marci sme začali s na-
šimi pravidelnými eRko-
stretkami, ktoré sme mávali 
každú druhú sobotu. Na 
nich sme sa znova mohli 
spoločne bližšie spoznávať 
a tak budovať priateľstvá 
kamarátskymi hrami, roz-
právaním,tvorením a mod-
litbou.

Počas Veľkej noci sme sa 
vyobliekali do krojov a na 
Bielu sobotu (Vigíliu) sme 
niesli vo farskom kostole 
obetné dary. 

Vždy v máji sa tešíme na 
výlet, ktorý býva spojený 
s detskou púťou pre ko-
ledníkov v Rajeckej Lesnej. 
Tento rok bol o niečo vý-
nimočnejší, lebo naši mladí 
animátori pomáhali orga-

nizátorom pri registrácií 
účastníkov.

Zavŕšením školského roka 
bola Duchovná obnova detí, 
ktorú mávame v Pastorač-
nom centre v Terchovej. Ko-
nala sa v nezvyčajnom ter-
míne 8-10 júla. Deti spolu 
bez rodičov a mobilov strá-
vili 3 dni duchovného po-
vzbudenia. V sobotu k nám 
prišiel riaditeľ Pápežských 
Misijných diel, vdp. Ivan 
Kňaze, s ktorým sme prežili 
zábavné a poučné dopolud-
nie.

Prázdniny sme ukončili 
s deťmi a rodičmi na akcií 
„Letné eRko kino“, ktoré 
bolo spojené s opekačkou 
a hrami.

Veríme, že aj tento školský 
rok toho spoločne veľa zaži-
jeme.

S pozdravom, 

vaši eRkári z Gbelian

erko gbeľanY

M i e s t n e  o r g a n i z á c i e
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Znečistené prírodné pros-
tredie, hromadiaci sa odpad, 
obmedzené množstvo zdro-
jov a mnoho ďalších aspek-
tov nás v dnešnej dobe nútia 
zamyslieť sa nad šetrnejším 
spôsobom života a čoraz viac 
sa začína skloňovať slovo eko-
lógia. Hoci v mnohých kraji-
nách je ekologické myslenie 
ešte len hudbou budúcnosti, 
skôr či neskôr bude jeho za-
vedenie do našich životov ne-
vyhnutné. Niekedy aj na prvý 
pohľad drobné nápady môžu 
byť krokom vpred a spolu 
s mnohými inými sú súčas-
ťou veľkých zmien. Jednou 
z takých bola aj myšlienka 
ekologických pizzových kra-
bíc, ktorú spoločne pretavili 
do podnikateľského zámeru 
naša obyvateľka Janka Kotr-
čová (donedávna Solárová) 
so svojím manželom. Viac na 
túto tému nám porozprávala 
v rozhovore: 

Aká je podstata tohto nápa-
du? Môžeš nám ho priblížiť?

Jedná sa o unikátne rieše-
nie jedného z ekologických 
problémov. Rýchle občer-
stvenie je obľúbenou a vý-
znamnou súčasťou tejto 
doby a rozvozy pizze k tomu 

tiež patria. Možno sa to ani 
nezdá, ale len v USA sa pod-
ľa štatistík vyprodukuje viac 
ako 3 miliardy pizzových 
krabíc ročne, celosvetovo až 
7 miliárd. Vzniká tak množ-
stvo odpadu, ktorý sa ťažko 
recykluje, keďže krabice bý-
vajú špinavé, mastné a obsa-
hujú často zvyšky jedla. Spo-
ločnosť tak mrhá zbytočne 
zdrojmi. V súvislosti s tým si 
treba položiť otázku, čo s ta-
kým odpadom ďalej. Jedným 
z riešení sú papierové krabi-
ce s ochrannou vrstvou, kto-
rá sa dá po použití odlepiť 
a ďalej je krabicu možné vy-
užiť iným spôsobom. V tom-
to prípade ako modulárny 
prvok, pričom z viacerých 
sa dajú poskladať napr. rôz-
ne malé nábytky ako nočný, 
konferenčný, príručný stolík, 
predelové a dekoračné ste-
ny, alebo môžu poslúžiť pre 
zábavu detí ako detské skla-
dačky. Ich využitie ponechá-
vame vo veľkej miere aj na 
tvorivosti a kreativite ľudí. 

Kedy a ako vznikol tento 
nápad?

Je to vlastne nápad môjho 
manžela, ktorý je veľmi kre-
atívny. Pôvodne to bol jeho 
školský projekt v rámci štú-

dií na VŠ na predmete eko-
dizajn, kedy dostal zadanie 
vytvoriť nejaký ekologický 
produkt, ktorý sa dá opä-
tovne využívať. Následne 
po ukončení štúdia sme sa 
rozhodli s touto myšlienkou 
pracovať ďalej. Prvotne sme 
rozmýšľali nad tým, že by 
sa z použitej krabice mohla 
poskladať nejaká spoločen-
ská hra, napr. šachy, ale od 
tejto myšlienky sme potom 
upustili, lebo by sa pri nej 
stratila možnosť zberateľ-
stva. To znamená, že ak by 
mal niekto doma napr. tri 
kusy týchto krabíc, bola 
by využitá aj tak len jedna. 
Rozhodli sme sa preto pre 
inú možnosť a to vytvoriť 
modulárne prvky, ktoré by 
sa dali zbierať a vzniklo by 
akési kartónové lego.

Prečo práve krabica od 
pizze?

Môj muž strávil dlhé roky 
počas štúdií na internáte a sa-
mozrejme k tomu často patrí 
aj takáto „fastfoodová“ strava, 
takže sa mu neraz na izbe 
hromadili krabice od pizze. 
Pamätám si, ako raz po jed-
nom skritizovanom projekte, 
do ktorého veľa investoval, 
povedal, že nabudúce bude 

pre takú kritiku stačiť, ak po-
užije tieto obyčajné krabice. 
A to neskôr aj čiastočne uro-
bil a vytvoril taburet z kartó-
nov. Po škole sme potom túto 
myšlienku využitia kartónu 
na nábytok rozšírili konkrét-
ne na pizzové krabice.

Aký je to vlastné materiál?

Je to v princípe obyčajná 
vlnená lepenka. Avšak krabi-
ca obsahuje 2 diely, ktoré sa 
rolovaním dajú zložiť a prá-
ve týmto rolovaním naberá 
na nosnosti. Pred znečiste-
ním je zabezpečená ochran-
ných papierom.

Akú nosnosť majú tieto 
diely?

Nosnosť sme sami testo-
vali. Samostný diel má nos-
nosť 3-5 kg, avšak spájaním 
viacerých dielov sa nosnosť 
zvyšuje, nakoľko sa hmot-
nosť lepšie rozkladá. Čiže 
závisí to od toho, ako sú 
diely poskladané a aké spoje 
sa použijú, či len okrajové 
alebo kĺbové. Pri kĺbových 
sa nosnosť zvyšuje na 10 
kg a viac. Napr. na Brati-
slavskom Design Week sme 
predstavili taburet, na kto-
rý sa môj manžel postavil 
a taburet ho bez problémov 
udržal. Konštrukcia z dielov 

aj krabica na pizzU MôŽe bYť ekoLogická
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bola samozrejme urobená 
veľmi nahusto. 

Je tento Váš nápad skutoč-
ne unikátny? Neexistuje už 
niečo podobné vo svete?

Vo svete nič podobné nee-
xistuje, o čom svedčí aj fakt, 
že sme získali slovenský pa-
tent a európsky dizajn. 

Pôsobíte len na sloven-
skom trhu?

Predaj máme v súčasnosti 
orientovaný len na sloven-
ský trh, avšak snažíme sa 
prezentovať aj v zahraničí. 
Navštívili sme rôzne akcie 
napr. Pražský či Holandský 
Design Week, avšak obdobie 
„corony“ nás pomerne dosť 
obmedzilo pri ďalšom pre-
nikaní na trh. Chceme však 
pokračovať v tomto smere 
aj naďalej a boli by sme radi, 
ak by sa nám podarilo pre-
sadiť náš produkt aj v se-
verských krajinách, pretože 

v rámci zahraničných wor-
kshopov sme mali možnosť 
vidieť, že náš nápad bol pre 
nich zaujímavý.

Je na slovenskom trhu 
o tento produkt záujem?

Slovenský trh a podnika-
telia ešte stále veľmi málo 
preferujú ekologické rie-
šenia, viac sa orientujú na 
úsporu či zisky ako na eko-
lógiu. Určite tomu dopo-
mohla aj „covidová“ situácia 
v predchádzajúcich dvoch 
rokoch, keď mnohé podniky 
mali problém vôbec prežiť. 
Rovnako je aj málo konco-
vých spotrebiteľov, ktorí 
by ekologicky zmýšľali. Na 
druhej strane však najmä 
v poslednom období možno 
badať tlak z európskej únie 
na vyššiu mieru ekologizá-
cie a aj u nás sa pomaly začí-
najú presadzovať napr. nové 
formy separovania odpadu 

a pod., takže do budúcna 
sa bude určite podporovať 
a zvyšovať ekologické pove-
domie aj u nás.

Máte už nejaké spätné 
odozvy od konečných uží-
vateľov?

Jeden z našich najvýznam-
nejších odberateľov nám 
často posúva spätné väzby 
od svojich zákazníkov, ktorí 
si náš produkt obľúbili. Nie-
kedy sme sami prekvapení, 
čo všetko dokážu ľudia z na-
šich modulárnych prvkov 
vyskladať. Keď sme začínali, 
prvé workshopy sme robili 
napr. v škôlkach medzi deť-
mi. Bolo zaujímavé sledovať 
detskú kreativitu a získavať 
tak ďalšie nápady, ako tieto 
prvky možno využiť. 

Máš aj ty takéto produkty 
doma?

Áno, máme napr. skrinku 
pod televízor.

Máte aj do budúcna ďalšie 
podobné nápady?

Chceme ísť ďalej smerom 
modulárnych prvkov, ale aj 
s využitím iných materiálov: 
drevo a preglejky. Začíname 
vyrábať modulárne nábytky 
ako stojany na kvety, konfe-
renčné stolíky či knižnice. 
Tie sú často obľúbené napr. 
medzi mladými ľuďmi, keď 
si zariaďujú svoje byty či 
sa častejšie sťahujú. Systém 
je bez použitia skrutiek či 
klincov.

Ďakujeme Janke Kotrčovej 
za príjemný rozhovor a do 
budúcna prajeme ešte veľa 
podobných ekologických 
nápadov, pretože aj také 
svet potrebuje. 

Spracovala:  
Martina Ševčíková
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Stabilite a výsledkom 
prispel vstup trénera p. 
Jadroňa Jána, team mužov 
sa posunul do vyššej súťa-
že IV. Liga, čo predstavuje 
vrchol amatérskeho futba-
lu. Zatiaľ sa mužstvu darí 
vo vyššej súťaži a opäť bo-

jujú o popredné miesta.

Pre mládežníkov z aka-
démie UNITED sme pripra-
vili tréningové a zápasové 
podmienky pre družstvá 
U15, U13, U6, U7. Tréneri: 
Mičuda, Bielik, Kasman, 
Jančula, Chasník sú uznaní mládežnícki tréneri, bývalí a súčasní hráči A mužstva. 

Venujú sa svojim muž-
stvám dlhodobo a pracujú 
s deťmi na profesionálnej 
úrovni. Vytvárajú základy 
pre športovú dlhodobú 
činnosť. Všetky kategórie 
trénujú minimálne trikrát 
do týždňa. Tréningy sú za-
merané aj na celkovú koor-
dináciu hráčov.

Obec Gbeľany podporu-
je šport v maximálnej mie-
re (multifunkčné ihrisko 
– umelá tráva, telocvičňa – 
údržba a prevádzka hlav-
ného a pomocného ihriska 
a priestorov šatní) tak, že 

Tento rok bol na spolo-
čenské akcie v našej obci 
v porovnaní s predchádza-
júcimi dvoma oveľa bohat-
ší. 19.teho marca sa opäť 
v telocvični základnej školy 
stretli nadšenci nohejbalu, 
ktorí súperili v 3-členných 
družstvách. Sily si zmerali 
staršie aj mladšie ročníky 
a odmenou im neboli len 
trofeje, ale aj príjemne strá-
vený športový deň.

TEXT: Martina Ševčíková 
FOTO: archív nohejbalo-

vého klubu

napreDovanie fUtbaLU v gbeľanocH

 fUtbaL v gbeľanocH zaŽíva Lepšie časY

noHejbaLový tUrnaj

š p o r t
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sa dodržali všetky termíny 
súťaže. Cieľom tohto je, 
aby sa vychovávali talenty 
pre naše áčko a tiež pre 
obce Nededza a Kotrčiná 
Lúčka, a fungovala spolu-
práca s okolitými športo-
vými klubmi. Čo sa týka 
A – mužstva, máme cieľ 
udržať kvality mužstva na 
súčasnej úrovni a pritiah-
nuť sponzorov a podporu 
okolia.

Tento progres, ktorý 
zaznamenal náš klub, vy-
chádza z výborného ve-
denia, kvalifikovaných tré-
nerov a veľkej podpory 
obce Gbeľany, starostu 
a poslancov obecného za-
stupiteľstva.

TEXT:  
Ing. Dušan Martinček

FOTO: archív ŠK Gbeľany

POSTUP V SEZÓNE 2021/2022 Z 5. DO 4. LIGY SSFZ:
Horný rad:  

Fratrik R., Ovšonka M., Jadroň J., Jadroň K., Šupej M., Jadroň M., Gašperik F.,  
Novosad K., Gašper M., Kasman J., Chasník Š.,

Dolný rad: Belanák M., Novosad F., Guzel H., Miček M., Hodoň M., Kovačík P.,  
Belaník M., Sabo A.
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Ako nakladať s drobným 
stavebným odpadom?

Drobný stavebný odpad je 
v našej obci možné vyviesť 
do veľkokapacitného kon-
tajnera, ktorý sa nachádza 
v uzavretom areáli v miest-
nej časti Bukovina. Odpad 
môže na uvedené miesto vy-
viesť občan s trvalým poby-
tom na území obce Gbeľany, 
ktorý je prihlásený k miest-
nemu poplatku za komunál-
ne odpady a drobné staveb-
né odpady na území obce 
Gbeľany a vlastní nehnuteľ-
nosť v katastrálnom území 
Gbeľany. Pred vývozom je 
potrebné kontaktovať pra-
covníka Obecného úradu 
Gbeľany p. Chasníka (tel. 
kontakt 0917 187 309) a do-
hodnúť si spoločný termín 
vývozu počas úradných ho-
dín Obecného úradu Gbe-
ľany. Držiteľ odpadu zaplatí 
do pokladne, prípadne na 
účet obce poplatok za ulo-
ženie odpadu.

Za drobný stavebný od-
pad sa považuje kamenivo 
a zemina, dlažba a kachlič-
ky, piesok, malta, sádra, teh-
ly, cement a vápno, stavebná 
suť, škvarobetón a úlomky 
betónu, zrkadlá, umývad-
lá a toalety. Jednotlivé kusy 
drobného stavebného od-
padu nesmú presiahnuť 
hmotnosť 15 kg a najväčší 
rozmer zŕn tvoriacich sta-
vebnú sutinu nesmie pre-
sahovať 30 cm, - betónová 
sutina nesmie obsahovať 
armovacie železo, resp. iný 
kov. Súčasťou drobného 
stavebného odpadu nesmie 
byť nebezpečný odpad ako 

azbest, zvyšky náterových 
hmôt, obaly z farieb a iných 
chemikálií, žiarivky, elektro-
spotrebiče a iné.

Všetky ďalšie potrebné 
informácie týkajúce sa vý-
vozu drobného stavebného 
odpadu v našej obci nájde-
te na webovej stránke obce: 
www.gbelany.eu. v. časti.
PRAKTICKÉ. INFORMÁCIE.
–.VÝVOZ.ODPADOV.

Triedenie komunálnych 
odpadov v predchádzajú-
com roku

Obec Gbeľany v súlade s § 
4 ods. 6 zákona č. 329/2018 
Z.z. o poplatkoch za ulože-
nie odpadov a o zmene a do-
plnení zákona č. 587/2004 
Z.z. o Environmentálnom 
fonde a o zmene a doplnení 
niektorých zákonov v znení 
neskorších predpisov zve-
rejňuje informáciu o úrovni 
vytriedenia komunálnych 
odpadov:

ÚROVEŇ. VYTRIEDENIA.
K O M U N Á L N Y C H.
ODPADOV. ZA. ROK. 2021.
ÚVKO = 40,48%

Sadzba za uloženie zme-
sového komunálneho odpa-
du (20 30 01) a objemného 
odpadu (20 03 07) na sklád-
ku odpadov v EUR/1 tonu 
(platná od 01.03.2022 do 
28.08.2023): 18,00 €

Sadzba sa určuje vzhľa-
dom na úroveň vytrie-
denia komunálnych od-
padov, čo možno vidieť 
v tabuľke uvedenej v Na-
riadení vlády Slovenskej 
republiky č.. 330/2018. Z..
z.,. ktorým. sa. ustanovuje.

výška. sadzieb. poplatkov.
za. uloženie. odpadov.
a. podrobnosti. súvisiace.
s.prerozdeľovaním.príjmov.
z. poplatkov. za. uloženie.
odpadov:

Položka

Úroveň.
vytriedenia.

komunálneho.
odpadu.x.[%]

Sadzba za príslušný rok 
v eurách. t-1

2020
2021 a nasledujúce 

roky
1 x ≤ 10 26 33

2 10 < x ≤ 20 24 30

3 20 < x ≤ 30 22 27

4 30 < x ≤ 40 13 22

5 40 < x ≤ 50 12 18

6 50 < x ≤ 60 11 15

7 x > 60 8 11

Z uvedeného vyplýva, že 
triediť odpad je dôležité 
okrem iného aj z dôvodu, 
aby obec doplácala za ulo-
ženie odpadu na skládku 
menej. Ak by sa táto suma 
zvyšovala, môže sa to v bu-
dúcnosti odraziť aj na výške 
poplatku za odpad, ktorý 
obec vyberá od občanov. 

Vývozca odpadu na svo-
jich facebookových strán-
kach upozorňuje, že často 
sa v triedenom zbere nachá-
dzajú aj položky, ktoré tam 
nepatria. Do žltých zber-
ných nádob na plasty patria 
len plastové obaly bez zne-
čistenia, znečistené plastové 
obaly so zvyškovým obsa-
hom patria na zberný dvor 
alebo do zbernej nádoby na 
zmesový komunálny odpad, 
obaly s obsahom nebezpeč-
ných látok (napr. od moto-
rového oleja) patria na zber-
ný dvor. Použité injekčné 
striekačky patria do zmeso-
vého komunálneho odpadu. 
Pred ich vložením do zber-
nej nádoby je vhodné ich 

umiestniť ešte do ochranné-
ho obalu. Použité staré ba-
térie je potrebné odovzdať 
do špeciálnych zberných 
nádob, ktoré sú umiestnené 
v elektropredajniach alebo 

v predajniach, kde sa batérie 
predávajú. V prípade veľ-
kých batérií alebo autoba-
térií je ich potrebné odviezť 
na zberný dvor.

Novinka v roku 2022 – za-
vedenie zálohového systému

V tomto roku sme na Slo-
vensku prešli na zálohový 
systém, ktorým chceme na 
jednej strane znížiť množ-
stvo voľne pohodeného 
odpadu v podobe plecho-
viek a plastových obalov, 
na druhej zabezpečiť väč-
šiu mieru recyklácie týchto 
typov odpadu, ktoré sú po 
spracovaní cenným materi-
álom. Zálohovanie bolo na-
stavené ako kolobeh týchto 
materiálov, pretože obaly 
z odberných miest sa vy-
vážajú do triediacich cen-
tier, kde sa vytriedia podľa 
druhu materiálu a farby 
a zlisujú do veľkých ko-
ciek o hmotnosti približne 
300 kg a odtiaľ smerujú ďa-
lej k recyklátorom na spra-

trieDiM, trieDiš, trieDiMe oDpaDY

Ž i v o t  v  o b c i
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covanie a potom sa znova 
dostávajú do obehu. Záloho-
vanie sa tak stalo spoločným 
úsilím výrobcov, obchod-
níkov, spotrebiteľov a štátu 
zastúpeného Ministerstvom 
životného prostredia. Výš-
ka zálohy 15 eurocentov 
bola nastavená tak, aby 
príliš nezaťažila peňažen-
ku spotrebiteľa a zároveň 
bola dostatočne motivujú-

ca. Celý zálohový systém 
je financovaný z poplatkov 
výrobcov, predaja materiálu 
a z nevyzdvihnutých záloh. 
Zabehnutý zálohový systém 
býva štandardne deficitný 
a keďže ide o systém rozší-
renej zodpovednosti výrob-
cov, deficit hospodárenia je 
vždy financovaný poplatka-
mi výrobcov. Mnoho z nás 
si možno položilo otázku, 

prečo sa zálohové obaly ne-
smú stláčať, keď nakoniec 
ich automat aj tak stlačí. Je 
to preto, že zálohomaty sú 
nastavené tak, že musia roz-
poznať tvar obalu a čiarový 
kód. Zdá sa, že zálohovanie 
sme si na Slovensku osvojili, 
keďže už v auguste sme vy-
zbierali viac ako 440 milió-
nov zálohových nápojových 
obalov. Cieľom zálohovania 

je do roku 2025 dosiahnuť 
90%-nú návratnosť pre-
daných nápojových obalov 
a podľa doterajšieho vývoja 
sme na dobrej ceste k uve-
denému cieľu.

SPRACOVALA:  
Martina Ševčíková

staráMe sa 
o naše Životné 

prostreDie

Dňa 20. Júna 2022 sa 
členovia MS SČK zišli na 
brigáde,ktorá bola zame-
raná na skrášľovanie náš-
ho životného prostredia. 
Chcem sa touto cestou 
poďakovať zúčastnením 
členom, ktorí sa pričinili 
o vyčistenie kvetinových 
záhonov od buriny, vyhra-
banie nežiaduceho odpadu 
v okolí kostola a autobuso-
vej zástavky.

Verím, že túto prácu 
si na jeseň zopakujeme 
a prispejeme k skrášle-
niu našej obce, aby sme 
aj takouto cestou prejavili 
záujem o skrášľovanie ži-
votného prostredie našej 
obce. 

TEXT: Viera Hrivová – 
predsedníčka MS SČK  

v Gbeľanoch

FOTO: archív MS SČK

Ž i v o t  v  o b c i
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rozLeťte sa anjeLi, 

rozLeťte sa svetoM. 

Dajte LáskU DospeLýM, 

Dajte LáskU DeťoM.

zDravie, pokoj, 

Mier na zeMi, 

necH sa zLo 

na Dobro zMení.

V tomto roku Obec  
Gbeľany po schválení obec-
ným zastupiteľstvom kúpila 
umelecké dielo – sochársky 
portrét Alexandra Trizul-
jaka, významného sochára, 
ktorého osobnosť je spojená 
s našou obcou, keďže tu pre-
žil dlhé roky a bol rodákom 
z blízkeho Varína. V minu-
lom roku uplynulo 100 ro-
kov od jeho narodenia a pri 
tejto príležitosti sa usku-
točnilo v Piešťanoch veľké 
podujatie. Po dlhej dobe 
bola znovu osadená plastika 
s názvom Pocta IX. symfónii 
Ludwiga van Beethovena, 
ktorá dlhých 50 rokov le-
žala v depozite a v piešťan-
skom parku bolo osadených 
ďalších 8 diel od pána Ale-
xandra Trizuljaka. V tomto 
roku jeho potomkovia po-
dali návrh na umiestnenie 
busty Alexandra Trizuljaka 
na vhodné miesto v našej 

obci a obecné zastupiteľstvo 
tento návrh schválilo.

Krátko zo života  
Alexandra Trizuljaka

Sochár Alexander Trizul-
jak sa narodil v roku 1921 v  
roľníckej a železničiarskej 
rodine. Aj napriek mno-
hopočetnej rodine a neľah-
kým podmienkam chcel 
jeho otec Karol zabezpečiť  
svojim deťom lepšiu budúc-
nosť a asi ako prvý z dediny 
ich poslal študovať. Pán Ale-
xander Trizuljak už v ran-
ných štúdiách vynikal svojím 
talentom v kreslení a maľo-
vaní a tak sa v povojnových 
rokoch uchytil ako študent 
na Akadémii výtvarných 
umení v Prahe. Po štúdiách 
nastúpil v Bratislave na po-
zíciu asistenta na Vysokej 
škole výtvarných umení, kde 
dlhé roky pôsobil. Oženil sa 
so študentkou VŠVU Evou 

Řehůřkovou, s ktorou mal 
osem detí. V tom období 
intenzívne tvoril a vzniklo 
mnoho jeho známych diel, 
medzi nimi aj azda jeho 
najznámejšie dielo – 15 ton 
vážiaca bronzová socha ví-
ťazného vojaka s názvom 
„Víťazstvo“na Slavíne. Popri 
tvorbe výrazne organizoval 
výtvarný život a angažoval 
sa pri zakladaní mnohých 
ateliérov, galérií, sochár-
skych sympózií a výstav. Bol 
tiež spoluzakladateľom Fon-
du výtvarných umení, spo-
luorganizátorom výstavby 
Domu umenia v Bratislave. 
V sedemdesiatych rokoch sa 
však kvôli svojmu nábožen-
skému presvedčeniu dostal 
do ťažkostí, čo sa podpísalo 
na ukončení jeho pôsobenia 
na Vysokej školy výtvarných 
umení a prichádzal o mno-
hé možnosti sebarealizácie.
Napriek tomu sa umenia ne-

vzdával a vytvoril niekoľko 
ďalších portrétov a plastík. 
Zomrel v roku 1990 v Brati-
slave, kde je aj pochovaný na 
cintoríne v Slávičom údolí.

Autorkou busty – sochár-
skeho portrétu Alexandra 
Trizuljaka je jeho dcéra pani 
Mária Majerníková, ktorá 
rovnako ako ďalší jej súro-
denci zdedila cit pre umenie. 
Potomkovia pána Trizuljaka 
hľadali počas prehliadky 
našej obce vhodné miesto, 
kde by mohla byť toto die-
lo s úctou vystavené a zá-
roveň dostupné verejnos-
ti. Po zvážení vybrali areál  
základnej školy a v blízkej 
dobe bude busta osadená na 
viditeľnom mieste na fasáde 
budovy základnej školy.

TEXT: Martina Ševčíková 
FOTO: archív obce
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